
الية
ِم ّلهِ الرّحْمَنِ الرّحِي ِم ال ِبسْ

تعالى  :قال

َلْرْضِ ْلقِ السّمَاوَاتِ وَا ِإنّ فِي خَ  
ِتي ّل ْلكِ ا ْلفُ ّنهَارِ وَا ْيلِ وَال ّل ِتلَفِ ال  وَاخْ
ّناسَ وَمَا ْنفَعُ ال َي ِبمَا  َبحْرِ  ْل َتجْرِي فِي ا  

ِبهِ َيا  َأحْ ٍء فَ ِء مِنْ مَا ّلهُ مِنَ السّمَا ْنزَلَ ال َأ  
ّبةٍ َدا ُكلّ  َبثّ فِيهَا مِنْ  ِتهَا وَ َد مَوْ َبعْ َلْرْضَ   ا
ْينَ َب ْلمُسَخّرِ  َياحِ وَالسّحَابِ ا َتصْرِيفِ الرّ  وَ

ُلونَ َيعْقِ ٍم  ِلقَوْ َياتٍ  َلَ َلْرْضِ  ِء وَا السّمَا
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                                                             Abstract

A descriptive cross-sectional hospital based study was conducted in 

the Radiation & Isotopes Centre Khartoum (RICK), during the period 

from March  to August 2013. In order to estimate  Vitamin D and 

phosphate levels in Sudanese patients with breast cancer, 

sixty  histologically  confirmed  breast  cancer  patients  and 

thirty apparently healthy females as control group.

Vitamin D was estimated using Euroimmun 25-OH vitamin D 

competitive ELISA kits, phosphate was estimated using 

phosphomolybdic acid method, fully automated analyzer used for 

washing and reading processes, spectrophotometer analyzer for 

reading of phosphate concentration, questionnaire and results data 

obtained were analyzed using (SPSS version 16).

The results showed, that majority of breast cancer patients at age 

41-60 which compose 45%. There was decrease in mean of serum 

vitamin D level among patients compared with control group 

resulting in (P-value=0.000). This study showed that , no significant 

increase in mean serum phosphate levels between patients in 

comparison with control group (P-value=0.19). The results showed a 

decrease in vitamin D levels in postmenopause compared with 

premenaupose breast cancer patients (P-value=0.046). 

There was no significant decrease in the mean of serum vitamin D 

and no significant increase in the mean of serum phosphate level in 

breast cancer patients when classified according to their parity, 

body mass index and duration of disease, the results showed week 

negative correlation between vitamin D and phosphate.

The study concluded that, there was a decrease in vitamin D level 

among Sudanese women with breast cancer especially in 

menopause women. Vitamin D supplement trail to evaluate if breast 

cancer patients in Sudan needs vitamin D supplement and 
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monitoring to avoid vitaminosis is recommended. study the vitamin 

D and phosphate in correlation with breast cancer stages and 

metastasis.
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                                                               ةةةةةةة   

من              الفترة خلل الخرطوم بوليه النووية بالشعة للعلج الذرة بمستشفي الدراسة هذه  اجريت

اغسطس     الي مرضي          2013مارس مصل في والفوسفات د فيتامين مستوى قياس بهدف وذلك  

عينة   .              ثلثين الى بالضافة الثدي سرطان مريضات من دم عينة ستين جمع تم الثدي  سرطان

الطريقة         .        باستخدام د فيتامين معدل قيس مصابات غير اصحاء نساء من جمعت اخري  دم

النزيمية بينما قيس الفوسفات  باستخدام طريقة المولييبداتالمناعية    

 الفوسفاتية.تم  جمع النتائج وحللت البيانات احصائيا حيث اوضحت الدراسة ان

واربعون   من النساء المصابات بسرطان الثدي تقع اعمارهن مابين الربعينخمسة  

 والستين عام . كما وجدت الدراسة انخفاضا في  متوسط تركيز فيتامين د لدى

 المرضى خاصة من زادت اعمارهن عن الخمس واربعين. لم تكن هنالك اي

 فروق معنوية في متوسط تركيز فيتامين د والفوسفات لدى النساء المصابات

 بسرطان الثدي عندما قسمن الى مجموعات حسب عدد مرات النجاب ووزنهن

 وفترة اصابتهن بالمرض . كما وجدت الدراسة علقة  عكسيه غير معنوية بين

               .فيتامين د الفوسفات

 استنادا على هذه النتائج اوصت الدراسة بضرورة اعطاء مرضى سرطان الثدي 

 جرعات  فيتامين د مع ضرورة متابعة الجرعة .كما اوصت بمزيد من الدراسات

.. فيما يختص بفيتامين د والفوسفات وعلقتهما بسرطان الثدي
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